
در پیام های جداگانه
رهبر انقلاب درگذشت مرحوم حبیبی 

و مرحوم مهرآئین را تسلیت گفتند

حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در پیام های 
جداگانه ای درگذش��ت آقایان محمدنبی حبیبی 
و محمد مهرآئین را تس��لیت گفتند. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن 
پیام های رهبر حکیم انقلاب اسلامی به این شرح 

است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذش��ت مرحوم مغفور آق��ای محمدنبی 
حبیب��ی را به خان��واده  محت��رم و بازماندگان و 
دوستان و همکاران ایشان تسلیت عرض می کنم. 
ایش��ان از کارگ��زاران خدمتگزار نظ��ام و فعالان 
صدی��ق عرصه های سیاس��ی و اجتماعی انقلاب 
بودن��د. رحم��ت و مغفرت الهی ش��امل حال آن 

مرحوم باد؛ ان شاءالله.
سیدعلی خامنه ای
۱۰ بهمن ۹۷

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشت مرحوم مغفور آقای محمد مهرآئین را 
به خانواده گرامی و بازماندگان و دوستان و همرزمان 
ایشان تسلیت عرض می کنم. آن مرحوم از مبارزان 
دیرین و پدر گرامی 2 شهید عزیز و از عناصر باوفا و 
خدوم انقلاب در طول زندگی خود بودند. رحمت و 

مغفرت الهی را برای ایشان مسألت می کنم.
سیدعلی خامنه ای
۱۰ بهمن ۹۷

ابراز نگرانی آیت الله مکارم شیرازی 
نسبت به رواج فرهنگ غربی

یکی از مراجع تقلید نسبت به 
رواج فرهنگ غربی و بی توجهی 
مس��ؤولان به این موضوع ابراز 
آیت الله العظمی  ک��رد.  نگرانی 
ناصر مکارم شیرازی صبح دیروز 
چهارش��نبه در درس خارج فقه در مسجد اعظم 
قم با اش��اره به ضرورت توجه به مسائل فرهنگی 
در کشور اظهار کرد: شاهد هستیم که در شرایط 
فعلی فرهنگ در کش��ور مظلوم واقع شده است. 
وی با بیان اینکه در نظام جمهوری اس��لامی باید 
فرهنگ اسلام مورد توجه جدی قرار گیرد، تاکید 
کرد: فرهنگ و مس��ائل فرهنگی در دیگر مسائل 
کشور تاثیرگذار است. این مرجع تقلید با اشاره به 
وجود پرونده های بسیار در دستگاه قضایی تاکید 
کرد: بس��یاری از پرونده های قضایی در کش��ور با 
تقویت مسائل فرهنگی حل شدنی است و نیمی از 
پرونده ها به دلیل نبود فرهنگ مذهبی است. وی با 
اشاره به اینکه کار در عرصه فرهنگ به جایی رسیده 
که به مردم گفته می شود کتاب مذهبی خریداری 
و مطالعه کنند، افزود: البته شرایط به گونه ای است 
که مردم توان خرید کتاب را هم ندارند. برخی افراد 
مطلع به بنده گفته اند که قیمت کاغذ چهار برابر و 
نیم شده است. آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: 
وجود قاچاق، دزدی، اختلاس و... نتیجه بی اعتنایی 
به مساله فرهنگ است. وی گفت: از این می ترسیم 
که روزی فرهنگ غربی و اروپایی بر ما حاکم شود 
و ش��اهد ترویج آزادی و بی بند و باری باشیم. این 
مرجع تقلید تاکید کرد: برخی از مسائلی که جدیدا 
به ما خبر داده اند به گونه ای است که نمی توان آن 
را بیان کرد؛ امیدواریم مس��ؤولان از خواب غفلت 

بیدار شوند.

باید قدردان ملت نجیب ایران باشیم
دبیر ش��ورای نگهب��ان گفت: 
باید ق��دردان مل��ت نجیب و 
شریف ایران باشیم که با همه 
مشکلات اقتصادی و معیشتی، 
همچن��ان در دف��اع از انقلاب 
خود اس��توارند. به گزارش فارس، آیت الله احمد 
جنتی در ابتدای جلسه دیروز )چهارشنبه( شورای 
نگهبان با تبریک فرا رس��یدن ای��ام مبارک دهه 
فجر، سرنگونی حرکت 2500 ساله شاهنشاهی با 
دستان خالی و بدون امکانات مالی و تسلیحاتی را 
حماسه عجیبی دانس��ت و افزود: ما باید با انجام 
وظیفه خود، قدردان این امانت الهی باشیم. دبیر 
شورای نگهبان ایجاد روحیه دین مداری و احیای 
اس��لام ناب و عدالت قرآن مح��ور را از برکات این 
انق��لاب بزرگ دانس��ت و تأکید کرد: م��ا باید از 
این امان��ت بزرگ امام راح��ل محافظت کنیم و 
در این زمین��ه دوری از دنیاطلبی، ثروت اندوزی 
و قدرت طلبی ضروری اس��ت. وی مس��ؤولان را 
به جلوگیری از حیف و میل بیت المال، فس��اد و 
گران��ی توجه داد و اظهار داش��ت: ما باید قدردان 
مل��ت نجیب و ش��ریف ایران باش��یم که با همه 
مشکلات اقتصادی و معیشتی، همچنان در دفاع 
از انقلاب خود اس��توارند. دبیر شورای نگهبان در 
پایان با اشاره به شیطنت های جدید استکبار بویژه 
آمریکا در ایجاد فتنه در کشور گفت: دستگاه های 
تبلیغاتی بویژه رسانه ها باید نسبت به این موضوع 

روشنگری کنند. 

گ�روه سیاس�ی: فرمانده کل س��پاه 
پاسداران انقلاب اسلامی روز گذشته 
در جریان س��فر به استان هرمزگان 
بر تقویت توانمندی ها و آمادگی های 
دفاع��ی و اش��راف اطلاعاتی دقیق و 
همه جانبه در منطقه نازعات و بویژه 

جزیره ابوموسی تاکید کرد.
به گزارش »وطن  امروز«، س��ردار 
سرلشکر محمدعلی جعفری، فرمانده 
کل سپاه پاس��داران انقلاب اسلامی 
دی��روز در رأس هیات��ی عالی رتبه از 
ستاد فرماندهی کل سپاه و همراهی 
دریادار پاس��دار علیرضا تنگس��یری 
فرمانده نیروی دریایی سپاه، به منظور 
بررسی وضعیت منطقه نازعات وارد 
جزیره ابوموس��ی ش��د و در جریان 
می��زان آمادگی یگان های مس��تقر 
در جزیره و اس��تحکامات،  مواضع و 

تجهیزات دفاعی آن قرار گرفت.
سرلشکر جعفری در حاشیه این بازدید، از جزیره 
ابوموسی به عنوان قلب تپنده ایران اسلامی نام برد 
و تصری��ح کرد: روحی��ه و انگیزه ای ک��ه در دوران 
دفاع مقدس در بسیجیان و رزمندگان  شاهد بودیم، 
امروز در طلیعه پنجمین دهه انقلاب اس��لامی بر 
مدافعان و پاسداران میهن در جزیره ابوموسی حاکم 
است و پایمردی،  رشادت و جانفشانی این دریادلان 
غیور س��تودنی است. فرمانده کل سپاه با تأکید بر 
اینکه همواره تقویت توانمندی ه��ا و آمادگی های 
دفاعی و اش��راف اطلاعات��ی دقیق و همه جانبه در 
منطق��ه نازعات و بویژه جزیره ابوموس��ی را دنبال 
می کنیم، گفت: دشمنان ما بدانند این جزایر جزو 
لاینفک ایران اسلامی هس��تند و آحاد رزمندگان 
از وجب به وج��ب  آن همچون ناموس خود دفاع 
می کنند. سرلشکر جعفری تحریک همسایگان ایران 
با هدف اختلاف افکنی را اقدامی بی نتیجه از سوی 
کشورهای فرامنطقه ای که راه به جایی نخواهد برد 
برش��مرد و تصریح کرد: امروز ملت ها و دولت های 
دوس��ت و همس��ایه ما دریافته اند ک��ه جمهوری 
اس��لامی ایران ب��رادر و همراه واقعی آنهاس��ت و 
امنیت تنگه هرمز آب های نیلگون خلیج فارس تنها 
توسط کشورهای منطقه تامین شده و در برقراری 
این امنیت جمهوری اس��لامی ایران نقش مهم و 
تعیین کننده ای را ایفا می کند. فرمانده کل س��پاه 
دیروز در ادامه س��فر خود پس از جزیره ابوموسی 
به جاس��ک رفت و درباره یکی از مهم ترین مسائل 
و مش��کلات چندماه اخیر مردم جنوب کش��ور و 
بویژه صیادان ایرانی اظهارات مهمی را مطرح کرد. 
سرلش��کر محمدعلی جعفری، فرمانده کل س��پاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در حاشیه بازدید از بندر 
جاسک با اشاره به صید ترال کشتی های چینی در 
آب های جنوبی کشور، اظهار داشت: سیستم های 
دولتی و ش��یلات نباید جلوی مردم در استفاده از 
منابع طبیع��ی دریا را بگیرند و ب��ا دادن مجوز به 

کشتی های خارجی مردم را بیکار کنند. وی افزود: 
به نهاد های بسیج و سپاه دستورات لازم صادر شده 
تا از مردم مستضعف جاسک و بهره برداری آنان از 

دریا حمایت شود.
س��فر دیروز فرمانده کل سپاه پاسداران به یکی 
از جزایر س��ه گانه در خلیج فارس و تاکید بر تقویت 
آمادگی های دفاعی و امنیتی در این منطقه را باید 
پیامی مهم و ش��فاف به برخی کش��ورهای منطقه 
ارزیابی کرد. در ماه های اخیر و در پی تحریک آمریکا، 
برخی کشورهای منطقه دست به شیطنت هایی در 
خلیج فارس  زده بودند. همین مس��اله موجب شد 
نیروهای مسلح کش��ورمان و بویژه سپاه پاسداران 

نیز تمرکز بیش��تری را معطوف این منطقه کنند. 
چنانکه اواخر آذرماه و اوایل دی ماه امسال نیز شاهد 
نخس��تین رزمایش آفندی س��پاه در خلیج فارس 
بودیم. رزمایش پیامبر اعظم 12 که با شعار »نمایش 
اقت��دار و امنی��ت پایدار در س��ایه وح��دت ملی و 
ظرفیت سازی های نوین دفاعی« برگزار شد، شاهد 
نمایش تاکتیک ها و برنامه های چندلایه و پیچیده 
نی��روی زمینی س��پاه بود که با حض��ور یگان  های 
برگزیده نیرو اعم از واکنش سریع، نیروی مخصوص 
و تکاوری، پهپادهای رزمی و شناسایی، بالگردهای 
هجومی، ترابری و بارریز، جنگال، مکانیزه، واحدهای 
مهندسی و تخریب، سیستم  های کنترل و فرماندهی 

و ن��او تی��پ ذوالفق��ار منطق��ه یکم 
نیروی دریایی س��پاه ب��ه اجرا درآمد. 
همچنین در ای��ن رزمایش عملیات 
آبی - خاکی، موارد مهمی چون انتقال 
س��ریع یگان های مخصوص از عمق 
کش��ور به مناطق مرزی، ریزش بار و 
 تدارکات از بالگرد، استفاده از نفربرهای
BMP-2 ب��ه ص��ورت تهاج��م آبی 
- خاک��ی، عملی��ات مش��ترک بین 
واحده��ای زرهی و پیاده و همچنین 
پشتیبانی ترکیبی یگان های بالگردی 
و توپخان��ه ای تمری��ن ش��د و برخی 
تاکتیک ها و سلاح های مورد استفاده، 
برای نخس��تین بار بود ک��ه در یک 
رزمای��ش کاملا عملیاتی و به صورت 
علنی مورد اس��تفاده قرار می گرفت. 
طب��ق این گ��زارش تاری��خ، برنامه و 
تاکیدات مس��ؤولان ارشد و نیروهای 
مسلح کشورمان در دهه های پس از انقلاب، همواره 
بر اصول و تدابیر دفاعی اس��توار بوده و هس��ت اما 
برخ��ی ش��رارت ها و اقدامات کش��ورهای کوچک 
منطقه که با همکاری مزدوران غربی و اس��رائیلی 
و حمایت های فرامنطق��ه ای صورت می گیرد، لزوم 
اجرای یک رزمایش تهاجمی را بیش از همیش��ه، 
ضروری می کرد تا مش��خص ش��ود اگرچه اصول و 
راهبرد اصلی کش��ورمان دفاعی اس��ت اما بعضا در 
س��طوح عملیاتی و تاکتیکی، تهاجمی خواهد بود؛ 
موضوعی که در رزمایش اخیر سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی برای نخس��تین بار رونمایی شد. چند روز 
پیش نیز سرلشکر باقری، رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح با اش��اره به تغییر رویکرد نیروهای مسلح از 
پدافندی به آفندی گفته بود: بر اس��اس آموزه های 
اسلام و آرمان های جمهوری اسلامی، قصد تجاوز و 
تهاجم و حتی چشمداشتی به خاک هیچ کشوری 
نداریم. راهبرد کلان دفاعی ما دفاع از اس��تقلال و 
تمامیت ارضی و منافع ملی کش��ور و ملت اس��ت. 
وی با بیان اینکه سیاس��ت دفاعی ایران اسلامی به 
معنای آن نیست که در رویکردهای سطح عملیاتی 
و تاکتیکی صرفا دفاعی و منفعلانه عمل کنیم، گفت: 
ما ضمن اینکه هیچ چشمداشتی به منافع و خاک 
کشورهای دیگر نداریم اما در حفظ منافع خودمان 
ممکن اس��ت رویکرد آفندی داشته باشیم. رئیس 
س��تاد کل نیروهای مس��لح تاکید کرد: اگر کسی 
قصد تجاوز به منافع کشورمان را داشته باشد و آثار 
و شواهد آن دیده ش��ود، جمهوری اسلامی دست 
روی دست نخواهد گذاشت تا منافع ملت و امنیت 
و آرامش کشور به خطر بیفتد. لذا رزمایش هایی که 
در دریا، تنگه هرمز، خلیج فارس، دریای عمان و در 
زمین و هوا در سال جاری در حال انجام است یک 
تغییری در ماهیت دارد و این مسیر رو به ارتقاست 
تا اینکه نیروهای مسلح آمادگی این را داشته باشند 
در صورت ضرورت در تاکتیک ها این تغییر را اعمال 

کنیم.

سیاسی ۰ 2

 افشای نقش بی بی سی فارسی
در تحریم ها

سفیر ایران در لندن عنوان کرد: 
بس��یاری از ایمیل ها و اس��ناد 
فارس��ی توسط س��ازمان های 
اطلاعاتی آمریکا برای افش��ای 
علن��ی اف��راد و ش��رکت های 
خارج��ی و ایرانی درگیر در دور زدن تحریم ها در 

اختیار بی بی سی فارسی قرار گرفته است.
 به گزارش فارس، »حمید بعیدی نژاد« سفیر 
جمهوری اس��لامی ایران در لندن در تلگرامش 
نوشت: »پروژه ای که بی بی سی فارسی به بهانه 
فس��اد مالی یک شرکت ثبت ش��ده در موناکو 
آغ��از کرده اس��ت، البت��ه قابلی��ت پیگیری در 
دادگاه دارد. اما مس��اله محدود به این نیست«. 
وی افزود: »در یک دید وس��یع تر، این پروژه در 
راستای مشروعیت س��اختن برای تحریم های 
آمری��کا در کن��ار مش��روعیت زدایی از اقدامات 
دور زدن تحریم ه��ا علیه ای��ران و معرفی تمام 
ش��بکه های داخ��ل و خ��ارج ایران ب��رای دور 
زدن تحریم هاست«. س��فیر ایران با بیان اینکه 
آمریکایی ها چندین سال است ادعاهای زیادی از 
وجود هزاران سند از فعالیت های چندین شرکت 
مستقر در خارج از ایران و از فعالیت های اشخاص 
داخل��ی و خارج��ی در دور زدن تحریم ها علیه 
ایران مطرح می کنند، خاطرنش��ان کرد: »آنچه 
امروز مس��لم اس��ت اینکه حالا در یک تقسیم 
مس��ؤولیت، بسیاری از ایمیل ها و اسناد فارسی 
توسط سازمان های اطلاعاتی آمریکا برای افشای 
علنی افراد و شرکت های خارجی و ایرانی درگیر 
در دور زدن تحریم ها در اختیار بی بی سی فارسی 
قرار گرفته اس��ت«. وی افزود: »هدف اصلی این 
پروژه در این شرایط خاص ترساندن شرکت های 
خارجی در معامله با ایران و اضافه کردن اسامی 
جدید اشخاص و شرکت ها به لیست تحریم های 
خزانه داری آمریکاست. بی بی سی فارسی امروز 
در آستانه بزرگداشت چهلمین سالگرد انقلاب 
اس��لامی نباید به خود اجازه دهد به ابزاری در 
دس��ت تیم ترامپ تبدیل ش��ده و در خیانتی 
تاریخی علیه ملت ایران با تیم ترامپ ش��ریک 
ش��ود. تقاضا می کنیم بی بی سی فارسی فوری 

محتوای این برنامه را تغییر دهد«.

 جزئیات عفو گسترده
به مناسبت 40 سالگی انقلاب

جعفری دولت آب��ادی ب��ا تش��ریح جزئیات 
عفو گس��ترده به مناس��بت 40 سالگی انقلاب 
گفت: ش��یوه ای که ب��رای این عفو گس��ترده 
انتخاب ش��ده این است که استثنائات کمتری 
به این عف��و بخورد. به گ��زارش میزان، عباس 
جعفری دولت آبادی در حاشیه نشست کمیته 
مقابله با گران فروش��ی در جمع خبرنگاران، در 
رابطه با خبر عفو گس��ترده ای که قرار است به 
مناسبت 40 سالگی انقلاب انجام شود، توضیح 
داد و گف��ت: همانط��ور که می دانید هر س��اله 
به مناس��بت 22 بهمن ماه و س��الگرد پیروزی 
انق��لاب اس��لامی عفو ه��ای مناس��بتی اعلام 
می ش��ود اما امس��ال به لحاظ اینکه در آستانه 
چهلمین س��الگرد پی��روزی انقلاب اس��لامی 
هستیم، ریاست قوه قضائیه پیشنهاد دادند این 
عفو، نسبت به سال های قبل گسترده تر باشد. 
جعفری دولت آب��ادی افزود: ش��یوه ای که برای 
این عفو گس��ترده انتخاب ش��ده این است که 
اس��تثنائات کمتری به این عف��و بخورد، چون 
هر س��اله که دس��تورالعمل عفو صادر می شود 
یکسری استثنائات دارد اما امسال این استثنائات 
کمتر شده است. البته 2 نکته مهم در این باره 
مد نظر قرار گرفته است؛ اول اینکه در حوزه های 
مسائل اخلالگران اقتصادی و جرائم با فساد این 
ملاحظه دیده ش��ده که مبارزه با فساد سست 
نش��ود و دوم در حوز های امنیتی و تروریستی 
هم مردم احساس ناامنی نکنند. دادستان تهران 
گفت: لذا در سایر جرائم سبک و خرد و افرادی 
که ب��رای بار اول یا برای برخ��ی موارد دومین 
بارش��ان است این عفو دیده شده است تا بشود 
با این کار از زندان ها جمعیت بیش��تری خارج 
شود و نیز افراد بیشتری در 40 سالگی انقلاب 
از رأفت جمهوری اس��لامی بهره مند شوند. وی 
گفت: بنابراین دس��تورالعملی که امسال صادر 
می شود با توسعه بیشتر نسبت به سال های قبل 
اس��ت و موارد محدودیتی آن کمتر شده است 
که ان شاءالله رقم قابل توجهی از افراد مشمول 
آزادی یا تخفیف مجازات شوند. البته امیدواریم 
این عفو برای کس��انی که مرتکب جرم شده اند 
تاثیرگذار باشد و دوباره به چرخه جرم بازنگردند.

جلسه محاکمه ۸ متهم جاسوسی 
برگزار شد

جلسه محاکمه ۸ متهم جاسوسی از مراکز 
نظامی کشور صبح دیروز به صورت غیرعلنی 
در ش��عبه 15 دادگاه انقلاب به ریاست قاضی 

صلواتی و با حضور مستشار دادگاه برگزار شد.
 به گزارش میزان، در این جلس��ه از دادگاه 
که وکلای تعیینی متهم��ان نیز در آن حضور 
داش��تند، نماینده دادس��تان تهران بخشی از 

کیفرخواست پرونده را قرائت کرد.

فرمانده کل سپاه پاسداران روز گذشته در جریان سفر به »ابوموسی«:اخبار

»جزایر سه گانه« ناموس ایران است
اخبار

پنجشنبه ۱۱ بهمن ۱3۹۷وطن امروز  شماره 264۷ 

گ�روه سیاس�ی: به��روز نعمتی          ، 
س��خنگوی هیات رئیسه مجلس 
که با ماجرای حمایت از توافق هسته ای و چشمک 
زدن به ظریف و عراقچی در کمیسیون ویژه برجام 
معروف ش��د، در تازه     ترین اظهارنظر خ��ود درباره 
توافق هسته ای گفته است وضعیت اقتصادی امروز 
ربطی به وضعیت اجرای تعه��دات ایران در برجام 
ندارد. البته نعمتی این را هم گفت که عدم اجرای 
تعهدات آمریکا و اروپا در برجام، در ایجاد وضعیت 
فعلی بی تاثیر نبوده اس��ت. ش��اید او تلاش داشته 
است با این اظهارنظر اینگونه القا کند که در صورت 
اجرای تعهدات طرفین در توافق هسته   ای، وضعیت 
اقتصادی فعلی شکل نمی گرفت. این درحالی است 
که وضعیت اقتصادی جامعه و معیشت مردم قبل از 
شکل   گیری دولت یازدهم و قبل از توافق هسته ای 
میان ایران و 1+5  موس��وم به برج��ام، به مراتب از 

وضعیت فعلی بهتر بوده است.
به گ��زارش »وطن ام��روز«، به هر ح��ال بهروز 
نعمتی دیروز چهارشنبه در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه مل��ت با تاکید بر اینکه در کش��ور هیچ امری 
بویژه در حوزه معیشت عموم افراد نباید پوشیده از 
مردم باشد، گفت: رسانه ها باید با اعلام اخبار درباره 
وضعیت اقتصادی، سیاسی و اجتماعی مردم را آگاه 
کنند، در این میان قطعا تلنگری هم به مس��ؤولان 
زده می ش��ود اما در ن��وع انتش��ار و بیان وضعیت 
ملاحظات��ی را بای��د رعایت کنند. نماین��ده مردم 
تهران، ری، ش��میرانات، اسلامش��هر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه فراکسیون 
مستقلین ولایی در مجلس درباره قیمت کالاهای 
اساس��ی، تصریح کرد: بر همین اساس هفته آینده 
وزیر جهاد کشاورزی میهمان این فراکسیون خواهد 
بود، موضوعات توسط کمیته تخصصی جمع   بندی و 
نظر مرکز پژوهش  های مجلس هم در این باره گرفته 
شده اس��ت. وی افزود: نگرانی مردم به مسؤولان و 
نمایندگان مجلس منتقل شده و ما پیگیر وضعیت 
آنها هس��تیم، لذا تلاش خواهیم کرد مانع افزایش 
نجومی قیمت کالاهای اساس��ی ش��ویم اما ارتباط 

دادن این مسائل به برجام و طرح انتقادات بی اساس 
با هدف تخریب درس��ت نیست. نعمتی یادآور شد: 
در ای��ن موضوع می توان گفت عدم اجرای برجام از 
طرف اروپایی ها یا تعلل در راه اندازی کانال مالی در 
نابس��امانی های اقتصادی یا افزایش قیمت ها تاثیر 
گذاشته است، لذا نمی توان اجرای برجام و پایبندی 
ای��ران به تعهدات این تواف��ق را علت این وضعیت 
برشمرد. سخنگوی هیات رئیس��ه مجلس شورای 
اس��لامی در ادامه تصریح کرد: با این حال مدیریت 
التهابات جامعه ضروری است؛ بر همین مبنا سران 3 
قوه در جلسات متعدد و وزارتخانه های مختلف باید 
راهکارهایی را ارائه دهند که وضعیت جامعه سامان 
یابد و آرامش در جامعه تثبیت شود، بنابراین در این 
وضعیت باید از بیان اظهاراتی که به التهابات دامن 

می زند پرهیز شود.
پشت پرده چشمک ماندگار ■

در ماجرای بررسی توافق هسته ای دولت حسن 
روحانی با دولت  های 1+5، کمیسیون ویژه بررسی 
برجام در مجلس ش��ورای اس��لامی تشکیل شد تا 
منتق��دان و حامیان درباره مفاد این توافق به بحث 

بنشینند و در نهایت نظر این کمیسیون به عنوان 
کمیسیون تخصصی، به مجلس ارائه شود. در جریان 
یکی از جلسات این کمیس��یون، بهروز نعمتی به 
عن��وان یکی از نماینده   هایی که عضو کمیس��یون 
نبود و حق اظهارنظر نداش��ت، در دف��اع از برجام 
شروع به اظهارنظر کرد و در انتهای اظهاراتش رو به 

محمدجواد ظریف و عباس عراقچی چشمک زد)!(
بهروز نعمتی اخیرا در گفت وگو با برنامه 10:10 
باش��گاه خبرنگاران جوان جزئی��ات جالبی درباره 
پشت پرده آن چشمک معروف مطرح کرده است. در 
ادامه سوال باشگاه خبرنگاران جوان و جواب بهروز 

نعمتی را درباره ماجرای چشمک مرور می کنیم.
 چش�مک ش�ما خیل�ی مع�روف اس�ت و برخی  
می گوین�د ش�ما کلاً به خاط�ر چش�مک زدن در 
کمیسیون ویژه برجام معروف شدید! از مطرح شدن 

موضوع چشمک زدن خوشحال می شوید یا خیر؟
من فوق لیسانس مدیریت اجرایی دارم و درسی 
 Buddy Language در این رش��ته تحت عنوان
)زبان ب��دن( وجود دارد؛ که وقت��ی فردی بخواهد 
پیامی را منتقل کند گاهی با زبان، دست یا انگشت 

اشاره این کار را انجام می دهد، در هر حال این پیام 
باید منتقل شود.

 بعض�ی اوقات ه�م می گویند یک س�ری افراد با 
یکدیگر هماهن�گ می کنند کاری را ب�ا هم انجام 
دهن�د و وقت�ی آن کار را انج�ام می دهن�د، به هم 

چشمک می زنند؟
خیر! واقعیت مطلب این نیست و شما می دانید 
من آدم رس��انه ای هس��تم و اکنون دوربین ش��ما 
را کام��لا در روبه روی خودم می بین��م. به نظرم در 
کمیسیون برجام جلسه خوب اداره نمی شد، برای 
مثال بر اس��اس ماده 42 آیین نامه داخلی قرار بود 
اعضایی که حتی عضو کمیسیون برجام نبودند هم، 
بتوانند در کمیسیون حضور پیدا کنند اما بدون حق 
رای به اظهارنظ��ر بپردازند. آن مقطع آقای زاکانی 
اجتهاد جدیدی کردند و نگذاشتند ما صحبت کنیم 
و من درنهایت از آقای تاجگردون خواهش کردم از 
وقت شان اس��تفاده کنم. یک پیامی را قرار بود من 
منتق��ل کنم و با توجه به فضایی که در برجام بود، 
بالاخره من به دنبال ی��ک نوع هماهنگی با طرف 

مقابل بودم.
 به چه کس�ی می خواس�تید پی�ام منتقل کنید؟ 
محتوای پیام چه بود؟ آیا ق�رار بود پیام را به آقای 

ظریف منتقل کنید؟
خیر، آقای ظریف نبودند.

 مگر به آقای ظریف چشمک نزدید؟!
خی��ر، آقای ظریف کنار آق��ای عباس عراقچی 

نشسته بودند.
 پس در واقعیت می خواس�تید ب�ه آقای عراقچی 

پیامی را منتقل کنید؟
بنده با آقای عراقچی در حال هماهنگی بودم. 
به هرح��ال من در دیدن دوربین کور نیس��تم و 
دوربی��ن را هم دقیقا روبه روی خ��ودم می دیدم، 
اما به رغم آنکه می دانس��تم صداوسیما شیطنت 
می کند، این کار را انجام دادم. البته روزی که این 
جلسه برگزار شد، صداوسیما از ۶ صبح تا 12 شب 
زحمت چش��مک ما را کشید که البته شما بهتر 

می دانید.

 بهروز نعمتی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس: وضعیت اقتصادی و معیشتی جامعه 
هیچ ارتباطی به برجام ندارد

دوباره چشمک بزن!

پسابرجام

نما

نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع افتتاح شد
نمایش�گاه دس�تاورد های دفاعی با عنوان »اقت�دار 4۰« صبح دیروز )چهارش�نبه( با حضور جمعی از 
فرماندهان لش�کری در مصلای تهران افتتاح ش�د. به گزارش باش�گاه خبرنگاران جوان، نمایش�گاه 
دستاوردهای دفاعی با عنوان »اقتدار 4۰« صبح دیروز با حضور شخصیت های لشکری همچون سردار 
سرلش�کر پاسدار باقری رئیس س�تاد کل نیروهای مسلح، امیر دریادار س�یاری رئیس ستاد و معاون 
هماهنگ کننده ارتش، سردار سرتیپ پاسدار ابوالفضل شکارچی سخنگوی ارشد نیروهای مسلح، امیر 
دریادار حمزه علی کاویانی معاون هماهنگ کننده نیروی دریایی ارتش، امیر سرلشکر عطاءالله صالحی 
فرمانده سابق کل ارتش و جمعی دیگر از فرماندهان نظامی در محل مصلای حضرت امام خمینی)ره( 
برگزار شد. در این نمایشگاه ۵6۰ محصول دفاعی در ۱۱ حوزه مختلف که به دست متخصصان داخلی 
طراحی و تولید ش�د، به معرض نمایش گذاش�ته ش�ده اس�ت و از ۱۱ بهمن ماه تا پایان دهه فجر برای 
بازدی�د عموم مردم برپاس�ت. در این نمایش�گاه همچنین پهپادهای رزمی ش�اهد-۱2۹، مهاجر-6 و 
خانواده سیمرغ در معرض نمایش و دید عموم قرار گرفت. در این نمایشگاه نمونه جدید پهپاد شاهد-

۱2۹ که مجهز به ارابه های فرود جمع ش�ونده اس�ت نیز به نمایش درآمده است. از دیگر پهپادهای به 
نمایش درآمده در این نمایش�گاه، پهپادهای خانواده سیمرغ یا همان RQ170 ایرانی است. همچنین 
جدیدترین راکت ایرانی در نمایشگاه دستاوردهای دفاعی نیروهای مسلح رونمایی شد. این راکت که 
راکت هدایت ترکیبی F4CL نام دارد، جدیدترین راکت ایرانی اس�ت که در این نمایش�گاه به معرض 
نمایش گذاشته شده است. کمان ۱2 جدیدترین پهپاد ساخت جمهوری اسلامی ایران است که در این 
نمایشگاه در معرض دید عموم قرار گرفته است. این پهپاد با سرعت 2۰۰ کیلومتر بر ساعت و مداومت 
پروازی ۱۰ ساعت قابلیت برخاست از باندهایی با حداقل طول 4۰۰ متر را دارد. کمان ۱2 با شعاع عملیاتی 
۱۰۰۰ کیلومتر، قابلیت حمل محموله هایی با وزن ۱۰۰ کیلوگرم را دارد و حداکثر وزن آن هنگام برخاست 

4۵۰ کیلوگرم است.


